
Informe del rector  
Consell de Govern del 30 de maig de 2006 
 
 
El rector obre la sessió donant la benvinguda als membres que s’incorporen al Consell de 
Govern, que són Jaume Sanmartí, com a vicepresident del Consell de Centres Docents, i Maria 
Ribera Sancho, en representació d’aquest mateix consell. 
  
D’altra banda, el rector demana que consti en acta el condol de la comunitat universitària per la 
mort de l’estudiant de l’ETSECCPB Dalmau Marcos i Forniol, esdevinguda recentment. 
 
 
Relleus a les institucions. El rector informa dels recents canvis al Ministeri d’Educació i 
Ciència i al Departament d’Educació i Universitats de la Generalitat de Catalunya. En el primer 
cas, el nomenament de Miguel Ángel Quintanilla com a secretari d’Estat d’Universitats i de 
Francisco Marcellán com a secretari general de Política Científica i Tecnològica. En el segon 
cas, el nomenament del conseller Joan Manel del Pozo i de Francesc Vidal com a secretari 
general del Departament i de Joaquim Prats al davant de la nova Secretaria General 
d’Universitats i Recerca, de la qual depenen la Direcció General d’Universitats, que encapçala 
Josep Anton Farré, i la Direcció General de Recerca, que encapçala Xavier Testar.  
 
El rector explica la reunió que varen mantenir els rectors de les universitats públiques catalanes 
amb el nou conseller Joan Manuel del Pozo, en el decurs de la qual li van traslladar la  
preocupació per les incerteses que ocasionen els darrers canvis institucionals i pel retard en la 
presa de decisions que aquests canvis comporten. També van traslladar-li la preocupació dels 
rectors arran de la desaparició de la paraula recerca del nom del Departament. El conseller va 
respondre als rectors anunciant-los el seu compromís de treballar intensament per resoldre les 
qüestions que hi havia sobre la taula, a despit del període limitat de temps que resta fins a les 
eleccions. A això va afegir que la desaparició de la paraula recerca del nom del Departament 
responia a la necessitat de simplificar-lo, atesa la concentració de dos departaments en un de 
sol. El conseller va recordar, però, que la paraula recerca es mantenia en el nom de la 
Secretaria General d’Universitats i Recerca.  
 
 
CRUE. El rector informa que el 5 de maig va tenir lloc a la ciutat de Valladolid l’assemblea de la 
CRUE, en la qual es va acordar aturar el procés d’habilitacions i resoldre el problema del 
professorat aprovat i sense plaça. Els rectors es varen mostrar partidaris d’una modificació del 
Reial decret regulador amb la finalitat d’aportar més seguretat legislativa. 
 
 
Universia. El rector esmenta que a la reunió de la Junta General d’accionistes d’Universia, 
celebrada també a Valladolid, es va destacar el paper d’aquesta plataforma com a facilitadora 
de relacions i d’establiment d’acords entre universitats espanyoles i llatinoamericanes, alhora 
que potencia la mobilitat de l’estudiantat. 
 
 
Modificació de la LOU. El rector informa del Ple del Consell d’Universitats, en el decurs del 
qual la ministra va presentar la proposta de reforma de la Llei orgànica d’universitats (LOU). El 
rector explica que el nou document inclou propostes de modificacions que van més enllà del 
text que havia estat pactat entre l’anterior ministra i la CRUE. Explica també que la proposta de 
reforma presentada és, en general, menys reglamentadora, més flexible i més respectuosa 
amb l’autonomia universitària. De les modificacions presentades per la ministra, el rector en 
destaca aquestes: 
 

• Consell de Coordinació Universitària: es proposa modificar-lo per fer-lo més àgil. La 
proposta es justifica pel fet que han estat transferides a totes les comunitats autònomes 
les competències en matèria d’universitats. D’aquesta manera, es crearà la 
Conferència Sectorial de Comunitats Autònomes i el Consell d’Universitats quedarà 
format només pels rectors i per cinc membres que nomenarà el govern. En qualsevol 
cas, es garantirà la coordinació entre ambdós organismes. 



 
• Professorat: es proposa substituir les habilitacions per les acreditacions. En aquest 

sentit, no es definiran les característiques de les comissions que hauran de dur a terme 
els concursos d’acreditació ni aquests es vincularan necessàriament a àrees de 
coneixement. Pel que fa als concursos d’accés, cada universitat n’establirà el procés a 
través dels seus Estatuts. Aquestes mesures, segons el rector, ajudaran a aconseguir 
que les universitats siguin més competitives i responsables pel que fa a la qualitat del 
professorat. 

 
• Consells socials: la proposta és reforçar, en determinats supòsits (com el cas del 

nomenament de gerent/a), el paper del Consell de Govern en detriment del consells 
socials. 

 
• Registre de titulacions: una altra proposta de canvi fa referència a la supressió del 

catàleg de titulacions i la creació d’un registre de titulacions, al qual s’incorporaran les 
titulacions que proposin en cada moment les universitats, sempre que compleixin els 
requisits que s’estableixin. 

 
El rector destaca la bona rebuda que van donar els rectors a les modificacions proposades i la 
rapidesa amb què s’ha presentat el text. No obstant això, els rectors van fer constar davant la 
ministra que, malgrat la qualitat de les modificacions proposades, el text resultant no serà la llei 
que ells volien. Fins al 9 de juny, les universitats poden fer arribar els seus comentaris sobre 
l’actual esborrany, abans que passi a ser definitiu.  
 
El rector afegeix que el Consell de Coordinació Universitària continuava el dia 30 de maig amb 
el treball de les seves comissions de Coordinació i Acadèmica.  
 
 
ACUP. El rector informa que el 9 de maig va tenir lloc la reunió de l’Associació Catalana 
d’Universitats Públiques per preparar la reunió del Consell Interuniversitari de Catalunya, en la 
qual s’havia de reportar al conseller del DURSI, Manel Balcells, la problemàtica sobre 
finançament. El dia 11 va tenir lloc la reunió del CIC, en la qual es va aprovar l’informe sobre la 
proposta de decret sobre retribucions addicionals del personal docent investigador funcionari 
contractat de les universitats públiques catalanes. Destaca que el decret té en compte els 
complements de docència, de recerca i de gestió amb efectes retroactius, amb ponderació de 
punts des de l’any 1991.  
 
Convenis. El rector informa de la signatura del conveni entre l’Ajuntament de Barcelona, 
22@BCN i la UPC en relació amb les actuacions que es preveu dur a terme a la zona del 
22@BCN i del Campus del Besòs. El conveni inclou diversos aspectes que s’hauran de 
desenvolupar. De les intencions recollides al conveni, en sobresurten l’obertura d’una seu de la 
Fundació UPC al 22@BCN, així com la presència de la UPC al centre de recerca de l’energia i 
al centre de recerca sobre aigua, el Cetaqua, que s’impulsa en col·laboració amb AGBAR i el 
CSIC. El conveni també fa referència a la promoció d’un centre estatal amb participació de les 
administracions central i autonòmica i la Universitat de Girona al voltant de la realitat virtual. El 
rector explica que les converses sobre aquest centre, que estaven molt avançades amb 
Salvador Barberà, caldrà reprendre-les amb el nou interlocutor del Ministeri d’Educació i 
Ciència. 
 
Altres convenis signats recentment han estat el conveni amb Teknon, en el qual participen la 
Fundació UPC i l’Institut de Ciències Fotòniques; el conveni marc entre la UPC i la Universitat 
de Texas a través de l’ETSAB i la Fundació UPC, i els convenis amb FUNDITEC i amb 
l’empresa INECO per a la creació d’una aula a l’ETSECCPB. 
 
 
Relacions institucionals. El rector informa de la reunió amb el director general de Recerca de 
la Comissió Europea, José Manuel Silva, en la qual es va tractar la creació del centre europeu 
d’excel·lència de la recerca ERI, un centre que s’està configurant amb les reticències de moltes 
institucions, ja que podria implicar crear un centre en un lloc d’Europa al qual s’enviarien els 
millors investigadors, cosa que comportaria la descapitalització humana de les universitats. El 



rector explica que també es treballa en el VII Programa marc, que tindrà en compte les 
plataformes tecnològiques. 
 
A més, el rector explica que ha mantingut nombroses reunions de treball, entre les quals 
destaca la del degà del Col·legi Enginyers Industrials de Catalunya, Antoni Llardén, i el 
president de l’Associació d’Enginyers Industrials de Catalunya, Joan Vallbé; la de la presidenta 
del Consell Comarcal del Baix Llobregat, Rosa Boladeras; la del director general d’IBM 
Espanya, Luis Núñez; la del president de la Fundació “la Caixa”, Josep Vilarasau; la del 
president del Cercle de Coneixement, Antoni Granell; la de Narcís Serra; la del director general 
de Telefònica a Catalunya, Kim Faura; la del director general d’Universitats, Josep Anton Farré, 
i la del conseller de Treball i Indústria, Jordi Valls. 
 
 
CLUSTER. Informa de l’assistència a l’assemblea general de CLUSTER, que va tenir lloc a 
Estocolm els dies 18 i 19 de maig, en què es va reflexionar sobre la creació del centre europeu 
de la recerca. Durant la reunió, se’n va elegir un nou president: Anders Flodström, rector del 
Reial Escola Tècnica Superior d'Estocolm, KTH. El dia 20 es va organitzar una reunió de 
CLUSTER per definir la nova estratègia de la xarxa i es va decidir que s’havien de reforçar els 
lligams entre les universitats membres amb l’objectiu d’incrementar la presència de les 
universitats europees a Àsia, sobretot a la Xina i l’Índia, i a Amèrica Llatina, ja que aquestes 
són zones estratègiques per a la captació d’estudiants. 
 
El rector informa que el 25 de maig es va organitzar a la UPC el seminari CLUSTER entorn del 
posicionament de les universitats de la xarxa envers la qualitat i l’acreditació. També informa 
del seminari que es va fer els dies 22 i 23 de maig de direcció estratègica d’universitats, 
organitzat en col·laboració amb la xarxa CINDA i en el qual hi va haver una important presència 
d’universitats espanyoles i llatinoamericanes. 
 
 
Actes acadèmics. El rector informa de la seva participació en una taula rodona al Congrés 
d’Escoles d’Enginyeria Tècnica de Telecomunicació i de la presentació d’una ponència sobre 
els factors d’èxit a la innovació durant la Setmana AGBAR de la Innovació. També informa de 
la seva assistència a les jornades Academic Days Conference, organitzades per IBM, que van 
tenir lloc a Barcelona i que per primera vegada es feien a Espanya. 
 
 
Preses de possessió. Informa de la presa de possessió del director del Departament 
d’Expressió Gràfica Arquitectònica I, Joan Puebla Pons, i del director del Departament de 
Física i Enginyeria Nuclear, Josep Lluís Tamarit Mur.  
 
 
Premis i distincions. El rector fa constar la felicitació al professor Antonio Aguado per la 
medalla al mèrit professional atorgada pel Col·legi Nacional d’Enginyers de Camins, Canals i 
Ports de Madrid. També felicita el professor Mateo Valero, que ha estat guardonat amb la 
Medalla Aragonesa al Mèrit en Ciències i que ha donat el seu nom a l’escola pública d’educació 
infantil i primària d’Alfamén, població en la qual va néixer Valero. Felicita el professor Joan 
Olivella per la Creu al Mèrit Naval, atorgada pel Ministeri de Defensa. 
  
El rector es congratula que el professor Ignacio Cirac —que al novembre passat va ser 
proposat i acceptat com a doctor honoris causa per la UPC— hagi estat guardonat amb el 
Premi Príncep d’Astúries. 
 
Finalment, informa de la carta de felicitació adreçada al nou primer ministre italià Romano 
Prodi, doctor honoris causa de la UPC i, per aquesta mateixa condició, membre del seu 
claustre de professorat, i de la resposta rebuda. 


